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U
 staat bekend als ‘A

dvocaat 
van de N

acht’. W
at houdt die 

titel precies in en hoe kom
t u

 
eraan?
A

ls ‘A
dvocaat van de N

acht’ sta ik 
partijen bij die in het nachtleven 
w

erkzaam
 zijn, zoals artiesten en 

festivals. Ik kom
 aan m

ijn bijnaam
 door 

de N
achtburgem

eester van A
m

ster-
dam

. T
ijdens het festival 5

 D
ays O

ff 
w

erd ik aan hem
 voorgesteld. Ik 

vertelde w
at ik deed, en hij brulde in 

m
ijn oor ‘O

h, dan ben jij eigenlijk de 
advocaat van de nacht!’. Een paar 

w
eken later stuurde de N

achtburge-
m

eester een nieuw
sbrief rond w

aarin 
ook iets over m

ij stond, m
et vetge -

drukt ‘A
dvocaat van de N

acht’ erbij. 
A

llerlei m
ensen hebben dat overgeno -

m
en, en voor je het w

eet heb je een 
bijnaam

.

O
ngeveer een jaar geleden bent 

u uw
 eigen kantoor begonnen, 

S
chipper L

egal. H
oe is het om

 
over te stappen naar een eigen

 
kantoor?
O

m
 eerlijk te zijn: het is het beste w

at ik 
heb kunnen doen. Ik heb hiervoor m

et 
veel plezier gew

erkt bij Van der 
Steenhoven en B

ousie A
dvocaten, w

aar 
m

ijn eigen praktijk zich steeds m
eer 

ontw
ikkelde. N

a dertien jaar vroeg ik 
m

ezelf toch af of ik nog een stap w
ilde 

m
aken binnen het kantoor w

aar ik zat, 
of dat ik het zelf w

ilde gaan doen. Ik heb 
hier goed over nagedacht, en ben 

uiteindelijk in het diepe gesprongen. Een 
eigen kantoor is erg leuk: je kunt je 
eigen tijd indelen en je eigen koers 
bepalen.

H
oe ziet uw

 w
erkw

eek eruit?
G

een dag is hetzelfde! N
adat ik de 

kinderen naar school heb gebracht en 
heb hardgelopen, ga ik achter m

ijn 
bureau zitten. D

aar houd ik m
e bezig 

m
et lopende zaken, zoals het m

aken van 
contracten. D

aarnaast schrijf ik 
artikelen voor tijdschriften en houd ik 
m

e bezig m
et social m

edia. B
uiten 

kantoor heb ik veel afspraken m
et 

klanten, en verder ben ik vaak te vinden 
op m

uziekevenem
enten zoals R

otter -
dam

 B
eats of A

m
sterdam

 D
ance Event 

(A
D

E). Ik ga daar zakelijk naar toe en 
som

s zit ik ook in een panel op zo’n 
conferentie. A

f en toe ga ik ook naar 
feestjes, zoals een album

release van 
een artiest voor w

ie ik iets heb gedaan 
of events van klanten. Ik kan niet alles 
bijhouden, m

aar vind het w
el leuk om

 
van tijd tot tijd ergens een paar uurtjes 
m

ijn gezicht te laten zien. M
ijn w

erk -
w

eek loopt dus niet van m
aandag tot 

vrijdag, m
aar gaat ook door tot in het 

w
eekend. D

aarnaast kom
t er af en toe 

een spoedklus tussendoor, w
aardoor ik 

som
s haast een hele nacht doorw

erk. 

W
at voor soort zaken behandelt 

u en w
ie zijn uw

 cliënten?
Ik ben vooral bezig m

et adviseren en 
zaken achter de scherm

en. Ik ben 
bijvoorbeeld op de achtergrond 
aanw

ezig bij platencontracten w
aarover 

m
oet w

orden onderhandeld. O
ok heb ik 

veel festivals en events als klant. Ik doe 
alles w

at er m
aar rondom

 een festival 
kan gebeuren: zow

el voor, tijdens als na 
het festival. Ik ben bijvoorbeeld ooit 
eens tijdens een festival achter de scher -
m

en geroepen m
et de vraag of ik een 

bepaald probleem
 kon oplossen.

N
aast adviseren en het m

aken van 
contracten, voer ik ook procedures als 
het nodig is. D

at is heel divers: zaken 
kunnen variëren van discussies over 
nam

en en logo’s van festivals tot bescha -
diging van een gehuurde m

achine op 
een festival tot aan artiestencontracten 
of vergunningen voor evenem

enten. 

U
 heeft bij uw

 vorige kantoor 
J

ulio Iglesias vertegenw
oordigd. 

H
oe w

as het om
 een beroem

de 
cliënt te vertegenw

oordigen?
 

D
ie zaak deed ik m

et een collega en w
as 

zeker een van m
ijn hoogtepunten uit 

m
ijn carrière. D

e zaak speelde voor de 
rechtbank A

m
sterdam

 en Julio Iglesias 
w

as er zelf ook bij. H
et ging hier om

 de 
vraag of er in oude platencontracten uit 
de jaren ’70

, ’8
0

 en ’9
0

 ook voorzien w
as 

in digitale exploitatie, zoals iTunes. M
et 

andere w
oorden: had Julio Iglesias, toen 

hij tekende, kunnen voorzien dat er ooit 
een digitale w

ereld zou kom
en w

aarin 
zijn m

uziek op een andere m
anier zou 

w
orden geëxploiteerd?

H
et w

as een principiële discussie: het 
platenlabel vond van w

el en beriep zich 
hierbij op A

m
erikaans getinte clausules 

in het contract, die zo m
oesten w

orden 
uitgelegd dat daarin ook w

as voorzien 
voor de toekom

st. W
ij vonden dat 

Iglesias deze ontw
ikkeling nooit had 

kunnen voorzien en dat er opnieuw
 

m
oest w

orden onderhandeld over het 
contract. H

ij had het nooit kunnen w
eten! 

W
aarom

 koos u voor de studie 
R

echtsgeleerdheid en w
elk type 

student w
as u?

Ik w
as een echte laatbloeier en zat 

zeker in het begin som
s vaker in de 

kroeg dan in de collegebanken. Ik heb 
eerst de heao afgem

aakt m
et naast 

econom
ie vooral rechtenvakken in het 

pakket. D
aarnaast w

as ik ook degene in 
m

ijn fam
ilie en vriendenkring die 

brieven schreef als er bijvoorbeeld een 
probleem

 w
as m

et een bedrijf, instantie 
of gem

eente. D
at vond ik leuk om

 te 
doen, zeker als je zo dingen voor elkaar 
kreeg, en die com

binatie van rechten -
vakken en brieven schrijven heeft 
ervoor gezorgd dat ik rechten ben gaan 
studeren. Ik deed de verkorte opleiding 
aan de universiteit, w

aar 2,5
 jaar voor 

stond. Toen ik eenm
aal op de universi -

teit zat, ben ik inhoudelijk als een soort 
bloem

 opengegaan: toen w
ist ik dat dit 

het gebied w
as w

at ik leuk vond.

U
 bent bij een uniek 

rechtsgebied uitgekom
en. 

W
as u tijdens de studie al 

geïnteresseerd in m
uziek en

 
intellectueel eigendom

srecht?
Ik ben opgegroeid m

et elektronische 
m

uziek, en in de jaren ’9
0

 heb ik veel 
feesten m

eegem
aakt. Tijdens m

ijn 
studie zat ik bij colleges auteursrecht in 
de banken m

et m
edestudenten die ik 

w
el eens tegenkw

am
 op feesten. D

ie 
colleges gingen som

s over m
uziek, m

aar 
nooit over elektronische m

uziek. D
at 

vond ik zo raar: iedereen om
 m

e heen 
w

as erm
ee opgegroeid. D

at w
as voor m

ij 
echt een trigger: ik vroeg m

e af of er 
dan niem

and w
as die een brug kon slaan 

tussen de elektronische m
uziek en het 

auteursrecht.
Toen ik een scriptieonderw

erp m
oest 

bedenken speelde dit idee w
eer op. Ik 

w
ilde uitzoeken of een dj auteursrecht 

kon claim
en op zijn dj-set, als een soort 

m
uzikaal schilderw

erk. M
ijn docent w

as 
al w

at ouder en keek m
e eerst glazig aan 

toen ik dit voorstelde: dj’s w
aren toch die 

m
ensen op de radio die grapjes m

aakten 
en plaatjes aan elkaar praatten? Toen ik 

H
et m

otto ‘Fortune 
favours the bold’ geldt 
ook voor B

jorn Schipper. 
A

ls student vroeg 
hij zich af w

aarom
 

niem
and de link legde 

tussen elektronische 
m

uziek en het 
auteursrecht, en besloot 
er daarom

 zelf een 
scriptie over te schrijven. 
Een succesvolle zet: 
tegenw

oordig is hij als 
‘A

dvocaat van de N
acht’ 

w
erkzaam

 voor grote 
artiesten en festivals. 
Tijdens R

otterdam
 B

eats 
sprak Fiat Justitia m

et 
hem

 over zijn carrière, 
het dow

nloadverbod en 
die ene zaak die hij altijd 
nog zou w

illen doen. 

Tekst: M
ichelle W

esthoeve en Bas N
eureiter di Torrero
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m

er heel vaak w
ordt beluisterd, kan 

een artiest er alsnog veel aan verdienen, 
zeker ook als je naar econom

ische 
neveneffecten kijkt. D

e verkoop van vinyl 
zit niet voor niets in de lift. H

et gaat hier 
dus om

 tw
ee verschillende grootheden.

Ik vind ook dat deze discussie niet alleen 
tussen de artiest en Spotify zou m

oeten 
spelen. D

e positie van platenlabels zou 
hier ook bij betrokken m

oeten w
orden. 

Z
ij zijn het im

m
ers die een contract 

sluiten m
et de artiest en in veel gevallen 

een relatief lage royalty aanbieden. 
P

latenm
aatschappijen hebben dan ook 

zeker ook w
at uit te leggen over hoeveel 

een artiest verdient m
et zijn of haar 

m
uziek.

N
aast S

potify zijn ook Y
outube 

en S
oundcloud zich aan het 

ontw
ikkelen van gratis naar 

betaalde diensten. D
enkt u dat 

betaald stream
en de toekom

st 
is of zullen er altijd w

ebsites 
opduiken w

aarop m
en gratis en

 
legaal kan stream

en?
Je ontkom

t er niet aan om
 uiteindelijk 

ergens voor te gaan betalen. D
at is ook 

goed. Ik denk dat de m
akkelijkste m

anier 
een soort internetbelasting is: een soort 
extra ‘kijk-en-luistergeld’ dat je bovenop 
je internetabonnem

ent betaalt, en dat 
verdeeld w

ordt onder de rechthebben-
den. Ik denk echter dat het nog w

el even 
duurt voordat het zover kom

t, als het 
ooit al zover kom

t.
B

ij betaalde diensten is het vaak de 
vraag w

aarvoor de gebruiker betaalt. 
H

eeft het w
el m

eerw
aarde? Ik denk dat 

fans voor unieke content, als het bedrag 
daarvoor niet al te hoog is, zeker bereid 
zijn om

 daarvoor (iets extra’s) te betalen.
H

et m
ooie van nu is dat m

uziek m
eer 

dan ooit altijd en overal beschikbaar is, 
ook m

uziek w
aar je norm

aal gesproken 
niet zo snel naar zou luisteren (om

dat je 
deze m

uziek niet kent). Selecteren en 
cureren is daardoor nog belangrijker 
gew

orden. D
aarbij geldt ook dat fans 

altijd een soort bijzondere relatie 
hebben m

et de artiest, en op die band 
kunnen artiesten inspelen. D

at is beter 
dan vol inzetten op m

eer reclam
e op 

stream
ingplatform

s: niem
and zit daarop 

te w
achten. M

et reclam
e schiet je jezelf 

in je voet, het gaat fans irriteren.

W
aar m

oet de politiek volgens 

u op letten als er nieuw
e regels 

voor het auteursrecht w
orden

 
gem

aakt voor de toekom
st?

 
M

en m
oet een evenw

icht vinden tussen 
enerzijds de belangen van de rechtheb-
benden, en anderzijds de belangen van 
de gebruikers en de ontw

ikkelingen op 
de m

arkt. A
ls de balans naar een kant 

doorslaat, loop je het risico dat je 
achter de feiten aanloopt als het gaat 
om

 de m
arktontw

ikkelingen. M
aar dat is 

tegelijkertijd ook altijd al het dilem
m

a 
van de politiek gew

eest: w
etgeving 

loopt altijd achter de feiten aan. 
D

aarom
 is het zaak om

 de w
etgeving zo 

neutraal en flexibel m
ogelijk te m

aken, 
zodat je zo lang m

ogelijk m
et de w

et 
kunt doen. D

at valt niet m
ee, m

aar dat 
m

aakt het juist ook interessant, en daar 
halen w

ij als advocaten natuurlijk ook 
ons w

erk vandaan.

W
at zou uw

 droom
zaak zijn om

 
te doen?
M

ijn droom
zaak voert w

eer helem
aal 

terug naar m
ijn scriptie. Ik zou graag 

een dj bijstaan die vanuit een soort 
kunstenaarsgedachte w

il uitvechten dat 
zijn draaiw

erk ook een auteursrechtelijk 
en/of nabuurrechtelijk bescherm

d w
erk 

is. Ik zou dit principieel uit w
illen 

procederen, tot aan de H
oge R

aad of 
zelfs het Europese H

of van Justitie, 
zodat er erkenning kom

t voor het 
draaiw

erk van dj’s. 
O

f het ook zover kom
t m

et die zaak? Ik 
probeer af en toe w

el eens een steen in 
de vijver te gooien, m

aar de kans is 
groot dat het financieel goed gaat m

et 
die dj’s, w

aardoor m
en zo’n zaak niet 

per se nodig heeft. 
Een paar jaar geleden speelde er w

el 

iets vergelijkbaars bij de fiscus. D
ie zei 

dat je volgens fiscale w
etgeving w

el een 
artiest w

as als je gitaar speelde, m
aar 

niet als je plaatjes draaide op feesten. 
D

aar zijn K
am

ervragen over gekom
en, 

en uiteindelijk heeft m
inister Z

alm
 

ervoor gezorgd dat dj’s fiscaal w
erden 

gelijkgesteld aan andere artiesten. D
at 

w
as al een stukje erkenning, ook al is die 

regeling een aantal jaar later w
eer 

aangepast. Toch w
as dit een eerste 

m
om

entje w
aarop het begon te schuren, 

m
aar tot op heden is er in het auteurs-

recht nog niet zo’n zaak voorgekom
en. 

H
et is dus een kw

estie van afw
achten!

A
ls laatste: H

et them
a van deze 

M
eesterw

eek is ‘Fortune favours 
the bold’. W

aar denkt u aan bij 
dit them

a?
B

ij ‘Fortune favours the bold’ m
oet ik 

denken aan de do it yourself-m
entaliteit 

in de dance-industrie. A
ls het daar niet 

linksom
 kan, doen ze het rechtsom

. 
D

enk bijvoorbeeld aan een artiest of dj 
die carrière w

il m
aken, overal m

uziek 
naartoe stuurt, en uiteindelijk na zoveel 
keer op de deur kloppen w

ordt binnen-
gelaten. D

at kom
t door vast blijven 

houden, in jezelf te geloven en durven. 
B

lijf niet in je com
fort zone zitten, m

aar 
ga er juist buiten en zoek dingen op. 
D

at geldt uiteraard ook voor advocaten: 
als je je zaak echt w

ilt w
innen, m

oet je 
zitvlees hebben. N

iet om
 de baas te 

laten zien dat je zo hard w
erkt, m

aar om
 

jezelf extra op de zaak te focussen. D
at 

betekent dat je som
s een uur langer 

doorgaat en extra onderzoek doet, 
zodat je in de rechtszaal echt het 
verschil kunt m

aken. M
et zo’n m

entali-
teit w

in je je zaken.

het uitlegde, heb ik groen licht gekregen, 
en zo is het balletje gaan rollen. D

ankzij 
m

ijn scriptie zijn alle deuren openge-
gaan en zonder die scriptie had ik hier 
w

aarschijnlijk dan ook niet gezeten. 

U
 bent een van de w

einige 
advocaten in N

ederland die 
zich bezighoudt m

et m
uziek en

 
intellectuele eigendom

. V
erbaast 

het u niet dat er niet m
eer 

advocaten w
erkzaam

 zijn in dit 
rechtsgebied?
A

an de ene kant w
el, m

aar aan de 
andere kant is dit toch een apart 
w

ereldje. H
et is leuk van buitenaf, m

aar 
de m

uziekw
ereld heeft w

el zijn eigen 
om

gangsvorm
en w

aar je m
ee om

 m
oet 

kunnen gaan. H
et contrast m

et de 
advocatuur is groot: de advocatuur is 
vanouds traditioneel, form

eel en statig, 
terw

ijl er in de m
uziekindustrie in 

positieve zin w
at m

eer cow
boys zitten. 

H
et D

IY-gehalte is hoog. D
aarom

 is het 
belangrijk dat je goed kunt schakelen en 
de taal spreekt van de m

ensen m
et w

ie 
je zakendoet, en dat kan som

s lastig zijn.

U
 zit vandaag in een panel bij 

R
otterdam

 B
eats over sam

pling. 
H

oe is sam
pling juridisch ge-

regeld: m
ogen artiesten zom

aar 
een sam

ple van een andere 
artiest gebruiken in hun m

uziek?
D

at hangt er uiteraard van af. Je hebt 
hierbij te m

aken m
et de A

uteursw
et en 

de W
et op de naburige rechten. D

e 
A

uteursw
et ziet op de tekst en de 

com
positie van m

uziek. A
ls daar iets van 

gesam
pled w

ordt, ontstaat de discussie 
of het gebruikte stukje op zichzelf w

el 
oorspronkelijk genoeg is. A

ls er tw
ee 

m
aten w

orden gesam
pled die al lange 

tijd door iedereen w
orden gebruikt, kan 

een com
ponist daar bijvoorbeeld 

m
oeilijk rechten op claim

en. B
ij deze 

discussies w
ordt vaak een m

usicoloog 
ingeschakeld, die aan de hand van prior 
art kijkt hoe uniek een overgenom

en 
stukje is en w

elke elem
enten uit dat 

bestaande m
uziekw

erk terugkeren in 
het nieuw

e m
uziekw

erk.
D

e W
et op de naburige rechten ziet op 

de m
uzikale uitvoering vastgelegd in 

een geluidsopnam
e (fonogram

). D
enk 

bijvoorbeeld aan een artiest die een 
stuk speelt dat door een platenlabel in 
een studio w

ordt opgenom
en. D

egene 

die de verantw
oordelijkheid en het 

econom
ische risico draagt voor de 

opnam
e heeft dan als fonogram

m
enpro-

ducent een sterk recht, ongeacht hoe 
origineel het stuk is. In D

uitsland w
ordt 

hier al jaren over geprocedeerd in de 
zaak ‘K

raftw
erk’. Er is nu een uitspraak 

w
aarin w

ordt gezegd dat je in beginsel 
toestem

m
ing m

oet vragen voor ieder 
stukje van een opnam

e, ook al is dat 
m

aar één of tw
ee seconden. H

et is 
afw

achten of het in N
ederland ook die 

kant op gaat, m
aar ik verw

acht van w
el.

H
et E

uropese H
of van J

ustitie 
oordeelde pas dat linken

 
en em

bedden op w
ebsites 

geen inbreuk m
aakt op het 

auteursrecht. W
at vindt u

 
daarvan?
Ik ben blij m

et deze uitspraak. Ik kijk 
altijd naar de praktijk en zie dan de 
jongere generaties die zijn opgegroeid 
m

et internet en social m
edia. D

ie w
eten 

niet beter of je deelt alles m
et elkaar, 

zoals foto’s en film
pjes. D

at is een soort 
nieuw

e realiteit in de juridische w
ereld, 

w
aar rekening m

ee gehouden m
oet 

w
orden, anders halen de ontw

ikkelingen 
je steeds w

eer in. K
ijk naar m

uzieksite 
K

icking The H
abit, die aanvankelijk van 

B
um

a/Stem
ra zonder licentie geen 

em
bedded hyperlinks m

ocht gebruiken 
onder hun recensies. D

at vind ik 
ouderw

ets. G
elukkig is dit alsnog op zijn 

pootjes terecht gekom
en.

U
iteraard m

oet er voor contentgebruik 
w

el afgerekend w
orden. H

et liefst zou ik 
zien dat dit aan de bron gebeurt. A

ls 
een rechthebbende van een film

pje een 
deal sluit m

et Youtube, m
oet daar het 

geld binnenkom
en. A

ls gebruikers dit 

film
pje vervolgens em

bedden en delen, 
kom

t er bij iedere klik geld binnen bij 
Youtube (en uiteindelijk bij de rechtheb-
bende). D

at zou de ideale situatie zijn. 

D
oor het H

of van J
ustitie 

hebben w
e sinds dit jaar in

 
N

ederland een dow
nloadverbod. 

Is dat een goede zaak of 
kom

t het te laat? K
unnen w

e 

überhaupt iets doen tegen
 

illegaal dow
nloaden?

D
it is achterhaald, zw

aar achterhaald. Er 
w

ordt hier nauw
elijks nagedacht over 

een structurele oplossing. Toen in 19
9

8
 

N
apster opkw

am
, heeft een groot deel 

van de m
uziekindustrie zitten slapen. 

V
ervolgens w

erd het juridisch oorlog en 
schoten er allem

aal nieuw
e ‘N

apsters’ 
als paddenstoelen uit de grond, w

aar 
een deel van de m

uziekindustrie toen 
actief tegen heeft geprocedeerd. D

ie 
geest krijg je echter nooit m

eer terug in 
de fles, ook niet m

et een dow
nloadver-

bod: inm
iddels zijn hele generaties 

opgegroeid m
et dow

nloaden en het feit 
dat m

uziek altijd en overal beschikbaar 
is. D

e laatste tijd steeds m
eer via online 

stream
ing diensten zoals Spotify en 

Soundcloud. 
Ik vind dat de industrie m

oet focussen 
op eigen oplossingen. M

en m
oet leren 

van de illegale initiatieven en vervolgens 
m

et een veel beter alternatief kom
en. D

e 
legale en kw

alitatief hoogw
aardige 

content ligt im
m

ers toch bij de m
uziekin-

dustrie, en daar kunnen ze hun voordeel 
m

ee doen.

O
nlangs haalde de bekende 

zangeres Taylor S
w

ift al haar 
m

uziek van S
potify. D

e reden
 

hiervoor w
as dat ze te w

einig 
betaald kreeg per play. D

enkt 
u dat m

eer artiesten dit 
zullen doen of is S

potify een
 

goed alternatief voor illegaal 
dow

nloaden?
Taylor Sw

ift kan dit doen om
dat ze toch 

veel album
s verkoopt, m

aar om
 nu te 

zeggen dat andere artiesten haar 
voorbeeld gaan volgen: nee. Ik vind 

Spotify zeker een goed alternatief. A
ls 

m
en klaagt over Spotify, w

ordt vaak 
gezegd dat je m

et dow
nloads of cd’s veel 

m
eer kunt verdienen. D

it is echter appels 
m

et peren vergelijken. A
ls je bijvoorbeeld 

een liedje dow
nloadt voor een euro, kun 

je dat liedje oneindig vaak afspelen op je 
com

puter, m
aar de prijs blijft hetzelfde. 

B
ij stream

en is het bedrag per gestream
d 

liedje veel lager, m
aar als een bepaald 

O
ver B

jorn Schipper:
Bjorn Schipper is advocaat, 
gespecialiseerd in het intellec-
tueel eigendom

 en entertain-
m

ent, bij zijn eigen kantoor: 
Schipper Legal. H

ij adviseert, 
w

erkt m
ee aan contracten en 

voert procedures voor 
artiesten en festivals. D

e 
N

achtburgem
eester van 

A
m

sterdam
 gaf hem

 de 
bijnaam

 ‘A
dvocaat van de 

N
acht’.
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